
ح کرد؛ عباس زاده مشکینی مطر

نفوذ 6 نفر در تصمیمات مجلس!
قانونگرایی بزرگ ترین دستاورد دولت خاتمی 

کمیسیون امنیت ملی و  محمود عباس زاده مشکینی، عضو 
سیاست خارجه مجلس شورای اسلامی به سوالات »خبرآنلاین« در 

موضوعات مختلف پاسخ داد که  در ادامه می آید. 

   آقای عباس زاده مشکینی! شما در انتخابات مجلس یازدهم 
که مشارکت بالایی نداشت، با بیش از ۴۰ درصد آرا وارد مجلس 
شدید اما در این دوره رأی مردم حوزه انتخابیه را به دست نیاوردید، 

فکر می کنید علت چیست؟
که در فرآیند  در حال حاضر ۵، ۶ نماینده در مجلس داریم 
قانون گذاری بر روی بیش از ۵۰ درصد مجلس تأثیرگذار هستند. 
این چند نماینده طرح ها را می خوانند و ذیل تبصره ها، ماده ها و 
پیش نویس ها پیشنهادهای مختلف می دهند، از سوی دیگر حدود 
۱۰ الی ۲۰ نمایندگان در حوزه قانونگذاری که وظیفه اصلی مجلس 
است، فعال هستند و بقیه صرفا رأی می دهند. بنده بعد از انتخابات 
کنش به راه پیدانکردن یکی  مجلس دوازدهم در سایت شخصی در وا
از نمایندگان اظهار تأسف کردم و گفتم حیف است که این نماینده به 
که بنده از نزدیک مشاهده می کردم که در مجلس  مجلس نیامد، چرا
چه اقداماتی انجام می داد، شب نمی خوابید، همه طرح ها و لوایح را 
می خواند و حضور فعال داشت اما این نماینده رأی نیاورد در صورتی که 
بسیار فعال بود. شاید اولین کاندیدای مجلس بودم که به صورت 
گفتمانی رأی آوردم قبلا شیوه این بود که داوطلب ارتباط عاطفی 
با مردم برقرار می کرد به عنوان مثال در جشن عروسی مردم شرکت 
می کردند و رفتارهای »داش مشتی« داشتند و یا به مردم می گفتند 
فرزند شما را استخدام می کنم، وام می گیرم و از این روش ها رأی جمع 
می کردند یا برخی ده میلیاردی هزینه می کردند. مسئول نهادی با من 
مشکل داشت که سالی ۲۰، ۳۰ میلیارد تومان بودجه دارد، بنابراین کل 
بودجه خود را صرف تخریب بنده کرد چرا که بنده با او مخالف بودم 
و اعتقاد داشتم این فرد نمی تواند استاندار باشد و من نمی توانم 
سرنوشت مردم استان را به فردی بدهم که نمی تواند کار انجام دهد. 
دیگران محافظه کاری کردند، تمکین کردند اما بنده به منافع مردم 
توجه کردم. البته حرف آخر را مردم می زنند کما اینکه فرد دیگری 
را انتخاب کردند و برای انتخاب آنها احترام قائل هستم و امیدوارم 
مسیری که انتخاب کردند به نفع خودشان و کشور باشد، همین ویژگی 

دموکراسی خوب است که فرد گاهی رأی می آورد و گاهی خیر. 

   در گذشته از تاثیرگذاری نمایندگان در انتصابات دولتی گفته 
می شد، آیا در حوزه انتخابیه شما این حالت بوده یا خیر؟

شاید در حوزه انتخابیه ما تاثیر گذاری نماینده بر انتصابات دولتی 
بیشتر از جاهای دیگر بوده باشد، کما اینکه کم کم در آینده مشخص 
می شود. یکی دو روز قبل از انتخابات قرار بود یکی از فامیل های ما 
لیست نمایندگان بنده پای صندوق ها را به فرمانداری بدهد و برای 
آنها حکم و کارت صادر شود که پای صندوق حاضر شوند اما از روز قبل 
از انتخابات این فرد را بازداشت کردند و تا امروز هم اعلام نکردند که 
جرم این فرد چه بوده و چرا بازداشت کردند، این فرد را صبح گرفتند 
و شب ساعت ۱۲ آزاد کردند، لذا این لیست ۲۰۰ نفره که دست او بود به 
فرمانداری نرفت، در نتیجه بنده به عنوان نماینده مجلس و کاندیدای 
موجود یک نماینده پای صندوق های رأی نداشتم، بعد به بنده 
می گفتند که فلان فامیل و فلان فامیل به شما رأی دادیم و این هم 
عکس رأی ما که نام شما را نوشتیم. در این شرایط من در مورد رأی این 
افراد از چه کسی بپرسم؟ منطق ساختاری ایجاب می کند که اعتماد 

کنم و اعتماد کردم. 

   علاوه بر شما بسیاری از نمایندگان نسبت به اصلاح قانون 
انتخابات مجلس انتقاد کردند، در چنین شرایطی این سوال مطرح 
کثر نمایندگان منتقد هستند پس چه کسانی یا  می  شود که وقتی ا

جریانی کار اصلاح قانون انتخابات را انجام داد؟
واقعیت تلخی در مجلس شورای اسلامی وجود دارد، به این 
ترتیب که در مجلس برخی از موضوعات مطرح می شوند آن وقت 
جریان سیاسی و رسانه ای روی آن سوار می شوند و آن کار را به عنوان 
میزان انقلابی گری جا می اندازند. برای مثال لایحه ای به مجلس 
می آید برخوردها و نگاه ها به نحوی می شود که هر کس با این قانون 
ک  مخالفت کرد، خرده شیشه دارد، در نتیجه برخی از نمایندگان به لا
محافظه کاری می روند و چیزی بروز نمی دهند. درمورد قانون انتخابات 
هم تقریبا چنین فضایی در مجلس شکل گرفت و یا در بحث مدیریت 
فضای مجازی و یا حجاب وضعیت به همین ترتیب بود. این در حالی 
است که در چنین طرح ها و لوایحی محل نگرانی از آینده نیست، بلکه 

باید باز شوند و اقدام کارشناسی در این مورد صورت بگیرد. 

   شما به این نکته اشاره کردید که در مورد اصلاح قانون 
انتخابات فضا به نحوی بود که نتوانستم مخالفت کنم... 

نه من نتوانستم و نه بقیه، البته من فردی که هر جا باشد مخالفت 
خود را اعلام می کنم. منظور بنده حرکت عمومی مجلس است. در 
همین راستا یک نمونه را مطرح می کنم، اوایل کار مجلس یازدهم 
کسیون ها در حال شکل گیری بودند بنده پیشنهاد تشکیل  که فرا
کسیون نمایندگان تک دوره ای را دادم که اولا نماینده از رأی  فرا
نیاوردن نترسد. البته این امر منحصر به نمایندگی نیست بلکه در 
مورد ریاست جمهوری هم صدق می کند کمااینکه جراحی های بزرگ 
را در دوره دوم انجام می دهند. در حال حاضر به قیمت بنزین دست 
نمی زنند، در صورتی که به نظر بنده در هر دولتی برخی جراحی ها 
گر رئیس جمهوری  باید در دور اول صورت بگیرد و بر همین اساس ا
برای ۶ سال داشته باشیم خیلی بهتر از این است که دو دوره ۴ ساله 

داشته باشیم. 
بنده قانونگرایی را بزرگ ترین دستاورد دولت خاتمی ارزیابی 
می کنم، هر چند این نکته نهادینه نشد و در چارچوب شعار باقی ماند 
اما طرح آن بحث خوبی بود. قانونگرایی بالاترین مصلحت هر کشور 
است که چند شرط دارد، اول اینکه قانون باید کارآمد باشد، ضمن 
کثریت مردم آن را بپسندند، گاهی فرآیندی را تبدیل به قانون  اینکه ا
می کنیم که از نظر حقوقی قانون است اما چقدر می توان آن را اجرا کرد؟ 
چه دستاوردی دارد؟ این مورد نیاز به بررسی اجتماعی، روانشاختی، 
سیاسی و... را دارد.  قانون باید جامع، کامل و مانع باشد و پیوست 
اجتماعی و فرهنگی داشته باشد به این ترتیب مردم آن را بپسندند. 
چنانچه در بحث فضای مجازی می خواهیم قانون داشته باشیم که 
امکان دارد مردم نپسندند برای مثال در حال حاضر چند میلیون 
ایرانی عضو فلان شبکه اجتماعی هستند که از نظر قانونی در کشور 
مورد تایید هستند. بنابراین باید قانونی را تدوین کنیم که اجرا شود. بله 
کشور اسلامی است و تابلوی آن باید اسلامی باشد، همچنین یکسری 

اصول و سمبل هایی دارد که اینها باید حفظ شوند. 

آرمان ملی– مطهره شفیعی: ظاهرا حسن روحانی قصد 
سکوت ندارد و دلایل ردصلاحیتش دیگر تنها موضوع مدنظر 
او نیست، چنانکه بر خلاف گذشته به اقدامات شهرداری هم 
ورود پیدا کرده و انتقاد می کند. چنانکه در بخشی از دیدار 
جمعی با وزرا و معاونان سابق خود گفت: »امروز سر ساخت 
مسجد دعوا می کنند در حالی که اول باید نمازخوان تربیت 
گر نمازخوان بیشتر شد، آن ها خودشان مسجد درست  کرد. ا
می کنند.« یا به صراحت به نقد رئیسی و دولت او می پردازد: 
»در این ۳۰ ماه دولت سیزدهم، ارزش بورس ۴۶ میلیارد دلار 
تنزل پیدا کرده در حالیکه در ۳۰ ماهه اول دولت یازدهم، 
۸٫۵ میلیارد دلار رشد داشت. آن ها مدعی بودند همه با هم 
و یکدست هستند، به همدیگر کمک می کنند تا مشکلات 
حل شود. گفتند این ها بلد نیستند بورس را اداره کنند، ما 
می آییم اداره می کنیم.« مشخص است روحانی می خواهد 
چهره دیگری از خود به نمایش بگذارد و از آن شخصیت قبلی 

که تمایلی به انتقاد علنی نداشت، خارج شود. 

   دلیل ردصلاحیت روحانی به روایت خودش
ظاهرا داستان ردصلاحیت روحانی هم پایانی ندارد. 
که در انتخابات  ۶روز پیش رئیس جمهور پیشین ایران 
مجلس خبرگان رهبری کاندیدا و از سوی شورای نگهبان رد 
صلاحیت شده بود، به تازگی گفته بود: من به ایرادات شورای 
نگهبان پاسخ خواهم داد تا مردم از سطح درک اعضای این 
شورا از مسائل حیاتی کشور مطلع شوند. موارد ردصلاحیت 
یکی ادعای اهانت به قوه قضائیه و شورای نگهبان است و 
دیگری عدم ایستادگی در برابر غرب و اشکال در اجرای برجام 
و… این پاسخ هم به این دلیل است که باور دارم جایگاه 
شورای نگهبان مقدس است و این شورا شکل گرفته تا مردم 
اطمینان حاصل کنند قوانین تدوین شده خلاف موازین 
گر داوری شورای نگهبان  اسلامی و قانون اساسی نیست. ا
مورد تردید قرار بگیرد، به جمهوریت و اسلامیت ما ضربه وارد 
خواهد شد. مجلس اقلیت، دولت اقلیت و خبرگان اقلیت 
به نفع کشور و نظام نیست. به همین جهت باید احساس 
کت ننشینیم و مردم را به مشارکت در  مسئولیت کنیم، سا
همه امور و پشتیبانی از نظام و کشور تشویق کنیم. البته 
روحانی بازهم به شورای نگهیان نامه نوشت و در آن آورد: 
کلی است« و  »پاسخ این شورا »عموما شامل انتسابات 
»برخلاف صریح قانون، حاوی هیچگونه مستنداتی نیست.« 
ج در این ۵  او درخواست کرد مستندات ادعاهای مندر

عنوان »به طور کامل، بدون تقطیع و تلخیص« ارائه شود.«

لا دلیل ردصلاحیت     برجام مورد تایید بود، اما حا
شده؟

کنش هایی همراه بود، چنانکه  این اظهارات روحانی با وا
محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا گفت: در مورد آقای 

ح می کرد این بود که شورای  روحانی بحث هایی که مطر
نگهبان بنا به دیدگاه های سیاسی او را ردصلاحیت کرده 
است. آقای روحانی دو بار در سال های ۹۲ و ۹۶ از مردم رأی 
گرفته است. این رأی گرفتن از مردم براساس یک وعده ای 
بوده که درباره برجام به آنان داده شد. در مورد برجام حرف 
کره کنید.  مردم این بود که بروید برای رفع تحریم ها مذا
کره وادادن در مقابل  مثلا شورای نگهبان می گوید این مذا
کرات و اصل  آمریکاست؟ این در حالی است که اصل مذا
برجام مورد تأیید رهبر انقلاب بود. بارها و بارها نظرات شان 
کره کننده  را درباره برجام در قالب تأیید آقای ظریف و تیم مذا
گفته بودند. البته هر عملکردی ممکن است یک نقاط ضعفی 
هم به دنبال داشته باشد، اما اینکه شما رئیس دولتی را 
به خاطر عمل وعده ای که به مردم داده و براساس آن وعده 
رأی آورده ردصلاحیت کنید، به طریق اولی الان می توانید 
بگویید آقای رئیسی هم چنین صلاحیتی را ندارد چون آقای 
رئیسی به مردم وعده داد من تورم را به نصف تبدیل می کنم 
و نکرده یا مثلا یک میلیون مسکن تولید می کند و نکرده 
است. آیا واقعا شورای نگهبان آقای رئیسی را ردصلاحیت 

خواهد کرد؟ قطعا نه..
 

   روحانی سکوت نمی کند
پس از آن در ۱۵ اردیبهشت بود که جواد هروی، سخنگوی 
حزب اعتدال و توسعه اظهارکرد: »روحانی در جلسه اخیر 
مباحثی را به اعضای دولت خودشان اشاره کردند و گفتند 
من دلایل رد صلاحیتم را در روزهای آینده به تفضیل خواهم 
گفت. اما اینکه در مقابل دلایل ردصلاحیت سکوت کنند، 
هم نمی پذیرند. چون این موضوع جایگاه شورای نگهبان 

را تضعیف می کند نه شخص را، لذا به جهت قداست شان 
شورای نگهبان چنین دفاعی را انجام خواهند داد و ظاهرا 
کرده مقبول  که شورای نگهبان به ایشان اعلام  دلایلی 
نظرشان نیست و می خواهند دلایل خودشان را به صورت 

علنی در رسانه ها اشاره کنند.«

   شورای نگهبان پاسخ داد
شورای نگهبان دیروز سکوت خود را شکست و هادی 
طحان نظیف سخنگوی این نهاد درباره برخی کاندیدا ها که 
اعتراضاتی را درباره عدم استعفای برخی کاندیدا های رقیب 
خود در زمان مقرر داشتند، گفت: پس از برگزاری مرحله اول 
انتخابات، برابر احکام قانونی فرصتی وجود داشت برای 
ارسال شکایات از سوی مردم و کاندیدا ها که با بررسی های 
کیان جلساتی  که از سوی ما انجام شد و با شا محتلفی 
را برگزار کردیم و اسناد و مدارک آن ها را دریافت کردیم، 
نتیجه آن چیزی بود که ۲۸ اسفندماه از سوی ما اعلام شد. 
بررسی های ما نسبت به تمام گزارش های درباره تخلفات 
تمام  انتخابات در  اتمام رسیده و صحت  به  انتخاباتی 
گر  حوزه ها به تایید رسیده و بحث از نظر ما پایان یافته است. ا
افرادی همچنان اعتراضاتی داشته باشند می توانند موارد 
مدنظر خود را از مسیر اعتبارنامه ها پیگیری کنند. وی در 
پاسخ به پرسشی درباره دلایل ردصلاحیت حسن روحانی و 
نامه نگاری های اخیر وی در اعتراض به نظر شورای نگهبان 
کید کرد: مواردی که به صورت مکتوب به ایشان اعلام  نیز تا
شده موارد متعددی است و محدود به چند موردی که 
ح کردند نیست؛ البته همین چند مورد را هم  ایشان مطر

به صورت دقیق مطرح نکردند. 
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کنش شورای نگهبان: مواردی که برای ردصلاحیت به روحانی اعلام شده، متعدد است وا

« متفاوت با روحانی »قبل 1400« روحانی »امروز
   جواد هروی: روحانی سکوت نمی کند

آرمان ملی– حمید شجاعی: شاید امروز که بالغ بر ۳ 
سال از روی کارآمدن شورای شهر ششم و شهردار منتخب 
که  کسی باشد  کمتر  کانی می گذرد  آنها یعنی علیرضا زا
آقای  مدیریت  بر  کوچک  و  حداقلی  چند  هر  انتقادی 
شهردار وارد نکند. عملکرد تانک انقلابی اصولگرایان به 
حدی انتقادآمیز بوده است که امروز دیگر نه مخالفان یا 
منتقدان حضور وی در بهشت که حتی حامیان و موافقان 
کانی پیوسته اند.  زا وی نیز به جرگه منتقدان عملکرد 
چنانکه کافی است نگاهی به چند جلسه اخیر شورای شهر 
یکدست اصولگرای تهران و مواجهه آنها با شهردار بیندازیم 
تا مشخص شود که نگاه اعضای شورا پس از ۳ سال نسبت 
به شهردار منتخب خود چیست. چنانکه ۱۵ بهمن ماه سال 
گذشته نرجس سلیمانی، فرزند ارشد شهید سپهبدسلیمانی 
در انتقادی تند خطاب به شهردار تهران گفت: »متاسفانه 
وضعیت موجود در شهر نشان می دهد که گشایشی در 
شهر نداریم. نجات شهر از مدیریت  فعلی کار بسیار خوبی 
است، اما ارائه اسناد مختلف به شورا به عنوان نمایندگان 
لایی خواندن برای کودگان گرسنه  مردم بیشتر شبیه به لا
کمیته  است.« در همین راستا مهدی اقراریان، رئیس 
نظارت شورای شهر تهران نیز در جلسه دویست و بیست 
کرده  و دوم این شورا در اسفندماه سال گذشته اظهار 
بود: »ما در این سه سال مکرر تذکر دادیم و به نظر می رسد 
شهرداری در رفع این مشکلات ناتوان است و به نوعی به یک 
شهرداری رسیدیم که در حل برخی مشکلات ناتوان است. 
سه سال فرصت دادن به شهردار برای کارآموزی و آشنایی 
با مسائل شهر کفایت می کند و سال ۱۴۰۳ زمانی است که یا 
باید به وعده ها عمل شود و یا باید تصمیم دیگری گرفت.« 
خ داد که وقتی  یا اتفاقی که در جلسه هفته گذشته شورا ر
کانی؛ شهردار تهران در پشت تریبون قرار گرفت  علیرضا زا
ح شده از سوی برخی اعضای شورای  تا به انتقادات مطر
شهر تهران پاسخ دهد در حالیکه هنوز توضیحات خود را 
آغاز نکرده بود، برخی از اعضای شورای شهر تهران شامل 
سوده نجفی، جعفر شربیانی، ناصر امانی، مهدی اقراریان، 
سیدجعفر تشکری هاشمی، مهدی عباسی، علی اصغر 
کانی در پشت تریبون، اقدام  قائمی همزمان با قرارگرفتن زا
به ترک صحن شورا کردند. اما با همه این اوصاف سخنی هم 
به گزافه نرفته است که بگوییم در صحن شورا صرفا یک نفر 
کانی دفاع می کند و  در قامت حامی تام و تمام از عملکرد زا
او کسی نیست جز مهدی چمران، رئیس شورا شهر تهران 

کانی  که با وجود اقدامات نه چندان موجه و بحث برانگیز زا
در شهرداری تهران که صدای بسیاری را درآورده بازهم از 
کانی در  عملکرد وی حمایت می کند. عملکرد انتقادآمیز زا
حوزه حمل و نقل و تا ساخت و ساز و... همواره مورد انتقاد 
کارشناسان بوده است. از ماجرای پارک قیطریه و ساخت 
کنش علما و روحانیون تا دولت و وزرا  مسجد که در آن با وا
کنون داستان ساخت فرهنگسرا در پارک  نیز مواجه شد تا ا
له تهران که به قرائت کارشناسان محیط زیست با این  لا
کار شاهد قطع درختان متعددی در این پارک خواهیم 
کانی وظیفه اصلی خود در قالب  بود، نشان می دهد گویا زا
اولویت های شهری تهران را فراموش کرده است. در حوزه 
کید چند باره شورای  حمل و نقل و ترافیک نیز که مورد تا
شهر بوده است؛ قراردادی بازهم پرانتقاد با چینی ها منعقد 
کنش های مختلفی مواجه شده و در  ساخته که بازهم با وا
جدیدترین اظهارنظر چمران که آن را امنیتی خوانده که در 
نوع خود قابل تامل است. مجموع این مسائل؛ مدیریت 
کانی را پرابهام و انتقادآمیز کرده چنانکه که بسیاری  شهری زا

معتقد به استیضاح و برکناری وی هستند. 

گری داوری    افشا
عملکرد شهرداری ها آن هم در زمینه مالی همواره مورد 
بحث بوده و همیشه شهرداران از هر جناح و گروهی که 
بودند با چالش هایی رسانه ای در این خصوص مواجه 
بوده اند. چه زمانی که غلامحسین کرباسچی در دهه 7۰ 
شهردار تهران بود و ابهامات مالی بسیاری در زمان وی 
ح می شد و دادگاه های علنی آن از تلویزیون پخش  مطر
می شد؛ چه پس از آن در دوره مدیریت شهری محمود 
احمدی نژاد و سپس شهرداری طولانی مدت محمدباقر 
قالیباف و ابهامات مالی در خصوص پرونده هایی همچون 
گذاری یا ماجرای هلدینگ یاس و عیسی شریفی  ک وا املا
و چه پس از آن در دوره شهرداری محمدعلی نجفی و 
کانی ابهامات مالی فصل  کنون مدیریت شهری علیرضا زا ا
مشترک تمامی ادوار مدیریت شهری بوده است. لذا در دوره 
کانی که با انتقادات فراوانی هم  مدیریت انقلابی علیرضا زا
روبه رو است نیز برخی ابهامات و ادعاهایی که رنگ و بوی 
ح می شود. چه اینکه روز گذشته عبدالرضا  مالی دارد مطر
داوری؛ فعال سیاسی و مشاور رسانه ای سابق محمود 
احمدی نژاد طی ادعایی در شبکه ایکس نوشت: »هفته 
قبل سندی تکان دهنده درباره پرداخت ۲۵/۵ میلیارد 

تومان کمک هزینه مسکن به ۳۶ مدیر انقلابی منصوب 
که اینک با  کانی در شهرداری تهران به دستم رسید  زا
قطعیت اصالت، منتشرش می کنم. مدیران انقلابی این 
لیست بیش از 7۰۰ میلیون تومان، به طور متوسط کمک 
هزینه مسکن دریافت کردند. رونوشت: مهندس چمران« 
حال اینکه چنین ادعایی صحت داشته یا نداشته باشد 
که نیاز به صحت سنجی از سوی نهادهای  امری است 
کنش شهردار تهران، اطرافیان  مربوطه دارد و باید دید وا

حامیان او به این ادعای داوری چه خواهد بود. 

   قرار نیست هیچ درختی قطع شود
رئیس شورای شهر تهران اظهار اشت: قرارداد های شهردار 
تهران در چین محرمانه بوده و انتشار آن مشکل امنیتی 
دارد. این قرارداد ها زیرنظر متخصصان وزارت امور خارجه 
و بانک مرکزی منعقد شده است. مهدی چمران؛ گفت: 
در جلسه همچنین گزارش سه  ماهه حساب درآمد و هزینه 
شهرداری توسط خزانه دار شورای شهر ارائه خواهد شد. 
له بیان کرد: هنوز  وی در ارتباط با حصارکشی درون پارک لا
مشخص نیست برای چه موضوعی این کار انجام شده است. 
بر اساس آنچه پرسیده شده است؛ پس از جشن های ماه 
رمضان احساس شده که در آنجا نیاز به چنین فضایی وجود 
دارد. البته قرار نیست درختی در این محدوده قطع شود و 
ما هم اجازه چنین کاری نمی دهیم. هنوز طرحی آماده و به 
کید کرد:  شورا ارائه نشده است. رئیس شورای شهر تهران تأ
در شورای دوره سوم مصوبه ای داشتیم که در بوستان های 
بزرگ می توانند برای خدمات مورد نیاز بوستان، ساخت و 
ساز انجام دهند که این موضوع نیز تنها محدود به کتابخانه 
ح هایش در هیاتی که قرار  و مسجد شد که آن هم باید طر
گر از  داده ایم مصوب شود و به این ترتیب ساخت و ساز ا
ملزومات پارک باشد به شرط عدم قطع درخت امکان دارد. 
کنش به پرسش  رئیس شورای شهر تهران همچنین در وا
دیگری مبنی بر اینکه آیا قرارداد های حمل و نقل در سفر 
کانی؛ شهردار تهران به چین محرمانه است یا خیر بیان  زا
داشت: قرارداد را هر عضوی خواسته در اختیارش قرار گرفته 
است. قرارداد ها محرمانه است و انتشار آن مشکل امنیتی 
دارد، اما زیرنظر متخصصان وزارت امور خارجه و بانک مرکزی 
منعقد شده است. چنین قراردادی در سال ۱۳۹۶ نیز وجود 
گن ها تکنولوژی به  داشته و مورد خاصی ندارد. در ساخت وا

کشور وارد می شود و این تفاوتی مترقی است. 

له تا قرارداد با چین را بررسی می کند »آرمان ملی« تحولات شهرداری تهران از ماجرای پارک لا

ابهامات مالی گریبانگیر بهشت؟!
کانی       عبدالرضا داوری مدعی شد:  پرداخت 25/5 میلیارد تومان کمک هزینه مسکن به ۳۶ مدیر منصوب زا

سخنگوی شورای نگهبان:
 هنوز بررسی لایحه حجاب 

به اتمام نرسیده است
شفافیت در دستور کار شورای نگهبان است

داشت:  اظهار  نگهبان  شورای  سخنگوی 
ح تشکیل سازمان پژوهش و نوآوری دفاعی  طر
)سپند( نیز در جلسه اخیر شورای نگهبان مورد 
ع و قانون  بررسی قرار گرفت و مغایر با موازین شر
اساسی شناخته نشد. دو طرح تامین مالی تولید و 
زیرساخت ها و  استفساریه ماده ۵ قانون بیمه های 
کارگران اجتماعی و همچنین لایحه  اجتماعی 
دوفوریتی تمدید امرای قانون اساسنامه شرکت 
ملی پست و لایحه ارجاع اختلاف توانیر و شرکت 
ع و قانون  گنت ترکیه به داوری  خلاف موازین شر
اساسی شناخته نشد. هادی طحان نظیف با 
اشاره به اساسنامه های بررسی شده از سوی 
شورای نگهبان بیان داشت: اصلاح اساسنامه 
پیشکسوتان  و  قهرمانان  از  حمایت  صندوق 
، اصلاح اساسنامه صندوق نوآوری  ورزش کشور
و شکوفایی، اصلاح اساسنامه سازمان منطقه 
آزاد تجاری و صنعتی اردبیل و همچنین اصلاح 
اساسنامه سازمان های مناطق آزاد کیش، قشم، 
ع و  ارسباران، جلفا و انزلی نیز خلاف موازین شر
قانون اساسی شناخته نشد. وی با بیان این که » 
۳ استعلام از دیوان عدالت اداری از سوی فقهای 
شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است« 
ع  اظهار کرد: دو مورد از این موارد خلاف موازین شر
ع  شناخته نشد و یک مورد بر خلاف موازین شر
تشخیص داده شد. سخنگوی شورای نگهبان 
درباره تمهیدات شورای نگهبان برای دور دوم 
انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: در انتهای 
هفته مرحله دوم انتخابات دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی برای تعیین تکلیف ۴۵ 
کرسی باقیمانده در ۱۵ استان برگزار می شود؛ در ۸ 
حوزه انتخابیه که بالای دو نفر از داوطلبان آن ها 
 ، ، ری، آبادان، شیراز تعیین تکلیف نشدند )تبریز
( انتخابات  کرمانشاه، خرم آباد، قائمشهر و ملایر
به صورت تماما الکترونیک برگزار می شود. وی 
همچنین درباره تجربه انتخابات الکترونیکی در 
دور اول انتخابات مجلس دوازدهم و تاثیر برگزاری 
انتخابات الکترونیکی در دور دوم انتخابات مجلس 
در انتخابات های آتی افزود: در مرحله اول چهار 
حوزه را به صورت الکترونیکی بود. تجربه انتخابات 
الکترونیک رضایت بخش بود. در مرحله دوم 
چهار حوزه به هشت حوزه افزایش یافت تا تجربه 
بهتری داشته باشیم. طحان نظیف بیان داشت: 
از امروز فرصت ثبت نام نمایندگان کاندیداها در 
سامانه داوطلب آغاز می شود. وی با بیان این که 
»تعداد ناظران شورای نگهبان برای دور دوم 
انتخابات بیش از ۴۰ هزار نفر هستند«، عنوان کرد: 
در مرحله قبل همه موارد تخلفاتی که به شورای 
نگهبان اعلام شد، مورد بررسی قرار گرفت؛ برخی 
از موارد در روز انتخابات و طی تذکر، برخی با اعزام 
بازرس و بازشماری و برخی دیگر نیز به دستگاه 
قضا ارجاع شد. سخنگوی شورای نگهبان درباره 
کید کرد:  آخرین وضعیت لایحه عفاف و حجاب تا
اخیرا اصلاحیه مجلس را در این خصوص دریافت 
کردیم و در حال رسیدگی هستیم هنوز بررسی 
به اتمام نرسیده است؛ تا اینجای کار برخی از 
ایرادات شورای نگهبان همچنان به قوت خود 
باقی است که عمدتا این موارد شامل مواد ۴7 و ۴۸ 
است. طحان نظیف درباره سرنوشت لایحه های 
برنامه هفتم و شفافیت اظهار کرد: برنامه هفتم 
کنون دو مرتبه برای اظهارنظر به شورای نگهبان  تا
ارسال شده است؛ هنوز اصلاحیه اخیر مجلس 
را دریافت نکردیم. درباره شفافیت نیز اصلاحیه 
را دریافت کردیم و در دستور کار شورای نگهبان 
قرار گرفته است. وی درباره سیستم انتخابات 
تناسبی گفت: این موضوع در مصوبه اصلاح قانون 
انتخابات مطرح و از سوی شورای نگهبان تأیید 
شد اما اعضای هیأت عالی نظارت بر سیاست های 
کلی نظام در این زمینه نکاتی داشتند که در آن 
مقطع مجلس تصمیم گرفت آن را از مصوبه خارج 
کند. طحان نظیف درباره مصوبه مجلس درباره 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان تصریح کرد: 
ما نسبت به این موضوع ایرادی نداشتیم و تایید 
آن را قبلا اعلام کردیم اما ما درباره لایحه برنامه 
هفتم ایرادات و ابهامات دیگری داشتیم که در 
حال رفت و آمد میان مجلس و شورای نگهبان 
است و پس از رفع این ایرادات لایحه به طور کامل 
ابلاغ می شود. طبق مفاد این مصوبه نیز قانون 
برنامه هفتم از ابتدای سال ۱۴۰۳ لازم الاجرا خواهد 
بود. وی درباره تمهیدات شورای نگهبان برای 
نظارت بر  برگزاری انتخابات به صورت الکترونیکی 
گفت: آموزش هایی را برای عوامل اجرایی و نظارتی 
در نظر گرفتیم که انجام شده است؛ همچنین در 
حوزه هایی که انتخابات به صورت الکترونیکی 
انجام می شود آموزش هایی برای مردم ارائه و 
پیش بینی هایی برای آشنایی با فرآیند انجام شده 
است؛ فرآیند نظارتی شورای نگهبان نیز متناسب 
با این نوع برگزاری انتخابات پیش بینی شده 
است. وی همچنین درباره روند بررسی بخش 
دوم لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ عنوان کرد: نسبت 
به بخش دوم بودجه عمومی مصوبه مجلس را 
دریافت نکردیم و به محض دریافت در دستور کار 
قرار خواهیم داد. طحان نظیف درباره رسیدگی 
به اعتراضات برخی کاندیداها و صحت انتخابات 
گفت: نسبت به تمام  در حوزه های انتخابیه، 
که در انتخابات دریافت  گزارش های تخلفاتی 
کردیم، بررسی های لازم صورت گرفت؛ برخی از 
، برخی با اعزام  موارد در روز انتخابات و طی تذکر
بازرس و بازشماری و برخی دیگر نیز به دستگاه 
قضا ارجاع شد. در نهایت نیز در روز ۲۸ اسفند 
صحت انتخابات در تمامی حوزه های انتخابیه 

به تأیید رسید. 


